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یادداشت

تهران؛ تنت به ناز طبیبان نیازمند مباد
فرمان مدیریت تهران 

در دستان یک پزشک

 در عرصه هــای مختلف انتخــاب و انتصاب مدیران  �
شهری این ســؤال به ذهن متبادر می شود که یک مدیر 
شهری بایســتی تخصص مدیریتی-اجرائی داشته باشد 
یا لزوما تحصیلات مرتبط با معماری و شهری، تا بتواند 
درک درســتی از شهر و مســائلش داشته باشد؛ تا اینکه 
با انتخاب شــهردار این دوره کاشــف به عمل آمد لزوما 
هیچ یک از این تخصص ها شایســتگی شهردار را تعیین 
نمی کند. سیاست! بله تنها و تنها سیاست است که فرد را 
شایسته جایگاه مدیریت شهری می کند و «لاغیر»! نگاهی 
کوتاه به شهرداران سابق پایتخت نشان می دهد که همه 
حداقل یا ســابقه اجرائی داشتند یا تحصیلات مرتبط با 
امور شهری و مدیریتی؛ همچنین براساس بند (چ) ماده 
(۳) آیین نامه اجرائی احراز تصدی سمت شهردار، مدرک 
تحصیلی کارشناسی مرتبط و سابقه اجرائی برای احراز 
شــرایط و تصدی سمت شــهردار لازم و ضروری است. 
اکنون شــورای ششــم با این انتخاب پرحاشــیه، سکان 
مدیریت تهران بزرگ را با تمام دغدغه ها و مســائل ریز 
و درشــتش به دســت ناخدایی ســپرده که حتی عمق 
دریــای پیش رویش را هم نمی دانــد. البته که مدیریت 
شــهری مثل تهران که پایتخت هم هســت با سیاست 
گره خورده و منفک از لابی گری های سیاسی نیست؛ اما 
بسنده کردن به همسویی سیاسی و فارغ شدن از آیتم های 
تأثیرگذار تخصصی اداره شهر، قدم نهادن به وادی تاریک 
و پرمخاطره ای اســت که بیم می رود هــر آن زیر پایت 
خالی شده و به دره ای عمیق سقوط کنی و برای تهران 
این روزها با موانع ســخت پیش رو، سقوط حکم پایان را 
دارد.  مدیریت شــهری امری جامع و یکپارچه و مستلزم 
مهارت و توانایی و تخصص در حوزه اجرائی و شــهری 
اســت. کسی که شهر را بشناسد؛ دغدغه هایش را، نقاط 
ضعف و قوتش را، منفعت و ضررش را، بالا و پایینش را، 
دارا و نــدارش را بفهمد و درک کند و قدرت و توان ارائه 
راهکار نه تنها روی کاغذ که در عمل هم داشــته باشد. 
مدیریت و مدیربودن کار آسانی نیست؛ البته برای کسی 
که دانش و تجربه مدیریت دارد، اوضاع بهتر اســت. از 
طرفی هرچه حوزه مدیریت وسیع تر و موضوعات قابل 
مدیریت گسترده تر باشد، مسئولیت مدیر سنگین تر و فعل 
مدیریت دشوار می شود. مدیریت شهری علم برنامه ریزی 
و هدایت امور مرتبط با شــهر اســت. امروز با گسترش 
شــهر و افزایش جمعیت شهرنشــین ضرورت مدیریت 
علمی، جامع و یکپارچه شهری بیش از هر زمان دیگری 
احساس می شود. شــهر یک یا دو محله ندارد که بزرگ 
و ریش ســفید محل، امور آن را رتق و فتق کند. محله ها 
و شهرک های تازه تأسیس در کنار محلات قدیمی شکل 
گرفته و تنوع خدمات و کاربری های شــهری چنان رشد 
یافته که مدیریتی منسجم و همه جانبه را می طلبد.   حال 
باید از آقای زاکانی پرســید چقدر شــهر را می شناسید؟ 
چقدر اهل تعاملید؟ چقدر سابقه اجرائی دارید؟ چقدر 
به فکر تهران هســتید؟ دســت فرمان مدیریتتان چطور 
اســت؟ راســتی آقای زاکانی خدمت به مردم که جا و 
مکان نمی شناســد؛ نکند از مجلس خســته شدید یا در 
حوزه شــهر خود را توانمندتر می دانید؟ آقای شــهردار 
سؤال بســیار است و مقال تنگ؛ باشــد که این سؤالات 
را در خلوت خود پاســخ گفته و لااقــل خودتان را برای 
احراز سمت شهردار قانع کرده باشید؛ چراکه معضلات 
تهران بیشــتر از آن است که مجالی برای آزمون و خطا 
باشــد. آلودگی هوا، ترافیک، زیرســاخت های شــهری، 
فضاهای همگانی، حمل ونقل عمومی، فقر و هزار و یک 
مسئله ریز و درشت دیگر که پیش روی مدیریت شهری 
اســت. القصه اینکه کار به جایی رسیده که امروز ما هم 
دل نگرانیم! دل نگران تهران که مبادا ابزاری شــود برای 
ســهم خواهی های سیاســی. مدیریت تهران مسئولیت 
خطیری است، همت عالی و عزم راسخ می طلبد و مرد 

عمل... بسم االله اگر حریف تهرانی.

نورا حسینی: فرمانداری تهران پس از تغییر ترکیب شورای شهر و آغاز 
فعالیت شورای شــهر ششــم در نامه ای از مهدی چمران درخواست 
کرده گزارش تحقیق و تفحص از املاک و مســتغلات شهرداری که در 
اختیار اشخاص حقیقی و حقوقی بوده را پیگیری نکرده و آن را به دلیل 
عدم ارســال مســتندات قانونی به هیئت تطبیق قابل  بررسی ندانسته 
اســت. براساس این نامه فرماندار تهران، تکلیف پیگرد قضائی از سوی 
شــهرداری برای متهمــان این گزارش از دوش مدیریت شــهری جدید 
برداشته می شود. عیســی فرهادی پیش از این نیز تحقیق و تفحص از 
تخلفات پرونده رســاتجارت و بنیاد تعاون ســپاه را ابطال کرده بود که 
با واکنش اعضای شورای شــهر روبه رو شد. محمود میرلوحی، رئیس 
کمیته تحقیق و تفحص در واکنش به نامه فرمانداری به «شرق» گفت: 
این اولین بار نیســت که فرماندار تهران نســبت به گزارشات تحقیق و 
تفحص چنین واکنشــی نشــان می دهد. اما این گزارشات مصوبه شورا 
نیســت که به تأیید فرمانداری نیاز داشته باشــد. براساس این گزارش، 
تخلفاتی روشن شده که باید به قوه  قضائیه ارجاع داده شود و نهادهای 
قضائی درخصوص متخلفان تصمیم گیری کنند. شورای شهر تهران نیز 
چنین کاری را درخصوص نتایج گزارشات تحقیق و تفحص انجام داد.

او با اشاره به اعتراض فرمانداری به گزارش تحقیق و تفحص از قراردادهای 
شهرداری و رســاتجارت هم گفت: آن زمان هم این اعتراض را کردند و ما 
پاسخ دادیم که پس از پاســخ ما دیگر هیئت  تطبیق موضوع را به شورای 
حل اختلاف ارجاع نداد. وی تأکید کرد اگر درخصوص ارســال گزارشــات 
تحقیق و تفحص به هیئت تطبیق اختلاف نظری وجود دارد، باید از مجلس 
استفساریه گرفته شــود. اما همان طور که گزارشــات تحقیق و تفحص در 
مجلس به شــورای نگهبان ارســال نمی شود، در شــورا نیز همین رویه را 
دنبــال کرده و درخصــوص ابهامات به فرمانــداری توضیحاتی دادیم؛ اما 
نکته  جالب آنکه با وجود آنکه من عضو هیئت تطبیق هستم، درخصوص 
گزارش تحقیق و تفحص دوم ابهامی مطرح نشــد و پس از تغییر مدیریت 
شــهری، این موضوع در دســتور کار قرار می گیــرد. او اضافه کرد:  گزارش 
تحقیق و تفحص در ۲۴ تیرماه در صحن شــورا بررسی شد، اما یک ماه بعد 
نامه  فرمانداری به شورای شهر ارسال شده که این خلاف قانون است. مدت 
زمان اظهارنظر محدود است و اگر طی ۱۵ روز اعتراض رسمی مطرح نشود، 
دیگر مرجع رسیدگی هیئت  تطبیق نیست بلکه دیوان عدالت می تواند ورود 

کند یا اگر شکایت شخصی باشد، شورای حل اختلاف به موضوع رسیدگی 
می کند. بنابراین این نامه ســه مشکل اساســی دارد که نشان  می دهد این 
اقدام فرمانداری غیرقانونی و غیرحقوقی اســت و می توان از آن برداشــت 
سیاســی کرد. نخست؛ از زمان قانونی آن گذشــته و دیگر مرجع رسیدگی 
به این گزارش، هیئت تطبیق نیســت. دوم؛ مستندات درخواست شده طی 
سی دی ارائه شده و همچنین گزارشات تحقیق و تفحص باید به قوه قضائیه 
ارسال شود تا درخصوص مصادیق آن اظهارنظر کنند. میرلوحی یادآور شد: 
من مستندات گزارشات تحقیق و تفحص را برای اعضای جدید شورا ارسال 
کردم. تمام ۴۲ صفحه گزارش و همه مســتندات که ســه کارتن بود و طی 
یک ســی دی هم به اعضای شورا و هم به قوه قضائیه ارسال شد. پیش از 
آن نیز این مســتندات به مدیران وقت شهرداری ارسال شده بود. میرلوحی 
اضافــه کرد: طی روزهای اخیر نیز آقای قائمی، وکیل وقت رســاتجارت در 
رشته توییتی از پرونده قطوری درخصوص رساتجارت که تنها بخش هایی از 
آن منتشر شده، گفته اند.به گفته میرلوحی تمام گزارشات تحقیق و تفحص 
در زمان ریاســت آقای رئیســی بر قوه قضائیه ارسال شده که امیدواریم در 
این خصوص پاسخ گویی لازم انجام شود. بازپرس شعبه ۱۰ به ما گفت که 
یک کمد اســناد علیه مدیران ســازمان املاک دارد. این مستندات چیست؟ 
به نظر می رســد دستگاه قضائی باید این موارد را هرچه زودتر پیگیری کند. 
امیدواریم مدیران جدید شــهر که مدیران انقلابی هســتند و اصل انقلاب 
مبارزه با فســاد است، در یک حرکت انقلابی این دو پرونده را بدون گرایش 
جناحــی مورد پیگیری قرار دهند. ما نیــز از کنار این پرونده ها نمی گذریم و 
نقش مطالبه گر خود را خواهیم داشت. محمدجواد حق شناس نیز با تأکید 
بر اینکه برخورد فرمانداری با مصوبه شــورای پنجم ســابقه داشته است 
و طی چهار ســالی که شــورای پنجم بر ســر کار بود، هر گاه از جایی اشاره 
می شد، براساس آن اشاره نســبت به مصوبات شورا اعتراضات غیرقانونی 
شــکل می گرفت، گفت: هیئت تطبیق دو وظیفه مشخص دارد. آنچه را در 
شورای شهر مصوب می شــود، با قوانین بالادستی تطبیق دهد و همچنین 
بررســی کند آیا این مصوبات در چارچوب وظایف شورا هست یا نیست که 
براساس قانون در حوزه مدیریت شهری، شورای شهر اجازه هرگونه تحقیق 
و تفحصی را دارد. بنابراین این گزارشــات براســاس اختیارات شورای شهر 
بوده و نکته دیگر آنکه طبق قانون، فرصت اظهارنظر هیئت  تطبیق گذشته 
و براساس قانون دیگر فرمانداری مجوز ورود به این گزارش را نداشت. وی 

تأکید کرد رئیس شــورا اعلام کرده بود که این گزارش را به همراه پرونده ها 
و اســناد به قوه قضائیه ارســال کرده و امیدواریم برای رسیدگی به حقوق 
عمومی شهر، نهادهای قضائی در این رابطه پاسخ گو باشند. پرویز سروری 
اما نسبت به ارســال این نامه به شورای شهر اظهار بی اطلاعی می کند. او 
گفــت من نامه ای از فرمانداری ندیدم و اطلاعــی از آن ندارم. این موضوع 
در شــورای شــهر پنجم مطرح شــده و بایــد ببینیم چگونه بوده اســت. 
کمیسیون ها شــکل گرفته و این نامه به کمیسیون تخصصی برای بررسی 
ارسال می شود. او درخصوص اینکه گزارش تحقیق و تفحص شورای پنجم 
در ســه حوزه بدهی ها، املاک و رســاتجارت پیگیری های قضائی را توسط 
شــهرداری الزام کرده بود و آیا شورای ششم پیگیر این مصوبه خواهد شد، 
گفت: ما هنوز نمی دانیم گزارش ها چیست، بنابراین نمی توانم درخصوص 
آن پاســخی دهم. او درخصوص اینکه آقای میرلوحی گفتند که به تک تک 
اعضا ســی دی اسناد داده شــده، گفت: این سی دی به من داده نشده و من 
در جریان آن نیستم.اما برخلاف سروری، ناصر امانی هم از نامه فرمانداری 
خبر دارد و هم ســی دی میرلوحی به او رســیده است. او درخصوص نامه 
فرمانداری به شــورا می گوید: در آن نامه گفته شــده مصوبه شورای پنجم 
مســتنداتش وجود ندارد و وقتی هم درخواست مستندات می شود، آن را 
ارســال نمی کنند؛ بنابراین قابل پیگیری نیست. اینکه فرمانداری این اختیار 
را دارد یا نه، بحثی دیگر است که خودشان باید جواب بدهند و من مرجع 
اظهارنظر در این مورد نیســتم. او درخصوص اینکه آیا سی دی مستندات 
گزارشــات تحقیق و تفحص به وی داده شــده، گفت: گزارشــی که آقای 
میرلوحی در صحن شورای پنجم خواندند، در قالب یک سی دی در اختیار 
همه اعضا قرار گرفت؛ اما مرجع رسیدگی به این مصوبه فرمانداری است. 
بایــد همان زمان می رفتند و با فرمانداری صحبت می کردند و مســتندات 
خود را هم ارائه می دادند که ظاهرا این کار را نکردند. او درخصوص اینکه 
در این گزارشــات تخلفاتی مطرح شــده که باید پیگیری قضائی شود، چرا 
شورای ششم برای روشن شــدن این موضوع پیگیری قضائی این تخلفات 
را در دســتور کار قرار نمی دهد تا حقیقت روشن شود، گفت: اگر گزار ش ها 
به مرجع قضائی رفته باشــد، آنها حتما رسیدگی می کنند. او درخصوص 
اینکه آیا شــورای ششم نتایج تحقیق و تفحص را از جنبه حقوق عمومی 
پیگیری نمی کند، گفت: اگر به مرجع قضائی رفته باشــد، حتما رســیدگی 
می کند. ما به عنوان اعضای شــورای ششم چه باید بکنیم! امانی در پاسخ 

بــه پیگیری نتایج گزارش های تحقیق و تفحص وعــده داد حتما پیگیری 
می کنیم؛ یعنی منتظر می مانیم ببینیــم مرجع قضائی چه حکمی صادر 
می کنــد. اگر حکم قطعی به ما ابلاغ شــد، ما هم دیگر موظف هســتیم 
اجرایش کنیم. او اضافه می کند رئیس شــورای شــهر وقت این گزارش را 
به مرجع قضائی ارســال کرده و ما هم منتظر حکم قطعی خواهیم ماند؛ 
هرچند اگر حکمی هم صادر شــود، تکالیفش متوجه شهرداری است نه 
شورای شهر. وی تأکید کرد اگر شهرداری ملکی را برای بهره برداری توسط 
اشخاص حقیقی و حقوقی بدون مصوبه شورا واگذار کرده، تخلف است و 
به این تخلف باید رسیدگی شود. اردیبهشت ماه امسال بود که بالاخره نتایج 
دو گزارش تحقیق و تفحص از مدیریت گذشــته شــهر تهران به سرانجام 
رسید. نخســت؛ گزارشــی از نحوه واگذاری املاک و مستغلات شهرداری 
تهران در ســال های ۸۶ تا ۹۶ که نشــان می داد چگونــه املاک تهران به 
افرادی خاص واگذار شــده. براســاس این گزارش تنهــا در یک بند آن ۱۱ 
واحد تجاری متعلق به شهرداری تهران به یک خیریه خاص واگذار شده. 
براساس یکی از بندهای گزارش تحقیق و تفحص از املاک، برخی از املاک 
شــهرداری به قیمت زمین کشاورزی فروخته شــده. ۳۳ تخلف در حوزه 
املاک شناسایی شده بود و ۲۳ متخلف نیز به عنوان مسئول این واگذاری ها 
معرفی شده که نخستین آن شهردار وقت تهران و رئیس شورای سازمان 
املاک و مستغلات قائم مقام و معاون هماهنگی و امور مناطق شهرداری 
تهران و معاون مالی و اقتصادی شهردار وقت بوده. براساس این گزارش، 
شهرداری تهران مکلف شده بود که تمامی املاکی را که بدون اخذ مصوبه 
شورا در تصرف بودند، پس بگیرد. همچنین پیگیری های قضائی نیز در این 
گزارش ها پیش بینی شــده بود. یکی دیگر از موضوعاتی که مورد تحقیق 
و تفحص قرار گرفت،  قراردادهای شــهرداری با شرکت رساتجارت وابسته 
به بنیاد تعاونی ســپاه و طرح سه شــهید بود. نتایج این تحقیق و تفحص 
نیز نشان از یک هرج ومرج چندهزارمیلیاردی می داد. توافق نامه محرمانه 
میان سپاه و شــهرداری که به گفته محمود میرلوحی رئیس  تیم تحقیق 
و تفحص به فاینانس ۱ و ۲ مشــهور بود. هنــوز در این پرونده چهارهزارو 
۵۰۰ میلیارد تومان از منابع شهرداری آزاد نشده است و به سرانجام رسیدن 
آن به مدیران جدید شــهر رســیده. تعدادی از اعضای شورای شهر تهران 
مدیرانی هستند که در زمان مسئولیت آنها این تخلفات شده و بارها نتایج 

آن را منکر شده  اند.

۳ اشکال به نامه فرمانداری درخصوص توقف پیگیری گزارش تحقیق و تفحص از املاک

  یک کارتن مستنداتی که فرمانداری ندید

خبر

ادامه تلاش ها برای احداث سالن 
تطهیر متوفیان بیماری های خاص 

در بهشت زهرا (س)
شرق: با بهره برداری از ســالن عروجیان، بیش از  �

۱۴۰ واحد ســردخانه کوتاه مدت و هــزارو صد واحد 
سردخانه بلندمدت به ظرفیت سردخانه های بهشت 
زهرا (س) افزوده خواهد شد. به گزارش پایگاه خبری 
معاونت فنی و عمرانی شهرداری تهران، سیدمجید 
غمخوار، مدیرعامل سازمان عمرانی مناطق شهرداری 
تهران، با بیان آنکه سالن عروجیان بهشت زهرا (س) 
در زمینی به مساحت حدود هشت هزارو ۳۰۰ مترمربع 
و زیربنای نزدیک بــه هفت هزارو ۴۰۰ مترمربع در دو 
طبقه زیرزمین و همکف در حال احداث است، یادآور 
شد: این پروژه شــامل ۲۴ واحد فضای شست وشوی 
متوفی، ۱۴۴ واحد ســردخانه کوتاه مدت و هزارو صد 
واحد ســردخانه بلندمدت است. وی گفت: عملیات 
اجرای ستون ها و اسکلت ساختمان، متعاقب تکمیل 
فونداسیون آغاز خواهد شد. گفتنی است همه گیری 
ویروس کرونا، نیاز به طراحی و ساخت فضای تطهیر 
ویــژه متوفیان دارای بیماری هــای عفونی به صورت 
ایزوله را ضروری ساخته و ازاین رو احداث سالن تطهیر 
جدید پس از طراحی توســط ســازمان مشاور فنی و 
مهندسی شهر تهران، توسط سازمان عمرانی مناطق 

شهرداری تهران در دستور کار قرار گرفته است.

شــرق: روز گذشــته یک عضو شورای شــهر تهران از 
واگذاری ســوله های اتحــاد بــه وزارت اطلاعات خبر 
داد. او مقصــر ایــن واگذاری هــا را مدیریــت شــهری 
گذشــته دانســت اما در گفت وگو با «شــرق» گفت این 
واگذاری ها انجام نشــده و با تغییر مدیران شهری مانع 
این واگذاری ها شــده اند. سوده نجفی در جریان جلسه 
روز گذشته شــورای شهر تهران با اشاره به بازدیدی که 
از منطقه چهار داشــت گفت:  واگذاری برخی املاک در 
اختیار مراکز ارائه دهنده خدمات اجتماعی شــهرداری 
در منطقه چهــار به ارگان های دیگر خــارج از ضوابط 
اســت. او ادامه داد:  در بازدیدی که روز چهارشــنبه از 
برخــی زیرمجموعه  هــای ســازمان رفــاه و خدمات و 
مشــارکت های اجتماعی منطقه چهار داشتم، مواردی 
را دیدم که عنوان می کنم تا سرپرست شهرداری تهران 
پیگیری کنند. اولیــن مورد این بود که در بازدیدی که از 
ســاختمان بهاران در منطقه چهار داشتم، متوجه شدم 
که این ســاختمان فاقد انشــعاب گاز و آب اســت و از 
کپسول گاز و تانکر آب اســتفاده می کردند که می شود 

این را از ستاد مدیریت بحران استان پیگیری کرد.
به گفته نجفی واگذاری زیرساخت مرکز مشاوره کسب 
و کار کارآفرینی منطقه به سازمان پزشکی قانونی نکته ای 
دیگر اســت. منطقه چهار و خاک ســفید یکی از مناطق 

پر از آســیب های اجتماعی اســت و این کار اصلا درست 
نیست که بخواهیم این مرکز را  به پزشکی قانونی واگذار 
کنیم. واگذاری ســوله های اتحــاد را  به وزارت اطلاعات 
نیز باوجود دستور شهردار مبنی براختصاص آن به طرح 

پوشاک است.
مهــدی اقراریــان، عضو دیگر شــورای شــهر تهران، 
درباره واگذاری برخی از املاک و بذل و بخشــش در دوره 
گذشــته تذکر داد و گفت: متأسفانه شاهد بودیم در دوره 
قبل امکانات و املاک بسیاری به افراد خاص واگذار شده 

است.
این دو عضو شــورای شــهر تهران مســتنداتی برای 
تذکــر خود ارائه ندادند؛ اما حجت نظری، عضو شــورای 
شــهر پنجم در این رابطه به «شرق» گفت:  در دوره پنجم 
مدیریت شــهری پس از بذل و بخشــش های دوره های 
پیشــین درخصوص املاک با حساســیت زیــادی به این 
موضــوع ورود پیدا کردیم و مصوب شــد هیچ واگذاری 
بــدون تصویب بر صحن شــورا در حــوزه املاک صورت 
نگیرد. اگر شهرداری در این حوزه و در قالب واگذاری های 
بند ۶ ماده ۵۵ قانون شــهرداری ها بدون اخذ مجوز شورا 
واگذاری ای داشته، بی تردید تخلف است و باید با متخلف 

برخورد شود.
او ادامه داد: تمام املاک واگذاری شده براساس بند ۶ 

ماده ۵۵ تجمیع شد و یک بار در صحن شورا به تصویب 
رسید. این مصوبه شامل حال املاکی که پیش تر واگذار 
شده بود، تمدید برخی از آنها و درخواست بهره برداری 
برخــی از املاک بود که تعداد محــدودی نیز واگذاری 
انجــام دادیم که یکی از آنها موزه ایران درودی بود که 
تمام فعالیت های آن در دوره گذشــته انجام شده بود، 

اما اعضای شورا قریب به اتفاق به آن موافقت کردند.
محسن هاشمی، رئیس سابق شورای شهر تهران هم 
دراین باره به رســانه ها توضیح داد کــه همه املاکی که 
از شورای پنجم واگذار شــده به صورت شفاف در صحن 
علنی شورای شهر تهران بررسی شده و ما امر محرمانه ای 
نداشــتیم؛ اما اگر شهرداری املاکی واگذار کرده بی اطلاع 
هستم. از طرف شــورا ملکی بدون مصوبه واگذار نشده 
اســت و همه اطلاعات آن در دســترس عموم قرار دارد. 

در زیر گفت وگوی کوتاه ما با سوده نجفی را می خوانید:
 در صحــن تذکری دربــاره واگذاری ســوله ای به  �

وزارت اطلاعات دادیــد، جزئیات ایــن واگذاری را 
توضیح می دهید؟

در دوره شــورای شــهر چهارم مدیریت شهری تمام 
املاک را همین طور بذل و بخشش می کرد و ما هرجا که 

داریم می رویم، با این موضوع روبه رو می شویم.
 دوره چهارم؟ �

دوره پنجم. عذرخواهی می کنم.
دوره پنجم هرچقدر که دلشان خواسته املاک را بذل 
و بخشــش کرده اند. ما هرجا می رویم، از سرای محله ها، 
از مراکز متعدد و حتی شهروند همه اینها در حال بذل و 
بخشش بودند و مصوبه آخرشــان هم که دیگر اجرائی 
نشــد، اگر حضور ذهن داشته باشــیم، می خواستند حالا 
به صــورت مناقصــه ای و اقســاطی امــلاک را در اختیار 
دیگران قرار بدهند که حالا با روی کار آمدن ما، دیگر جلوی 

آن گرفته شد.
 آن سوله بحران را که به وزارت اطلاعات داده شد،  �

می گویید دقیقا در کدام نقطه قرار دارد؟
منطقه چهار، نزدیک خاک سفید.

 چه اتفاقی برایش افتاده؟ �
واگــذار کردند دیگــر و یکی دیگر هــم دارند به مرکز 
پزشــکی قانونی واگذار می کنند. هنوز انجام نشده که ما 

ان شاء االله جلوی آن می گیریم
 مگر قرار نبود هر واگذاری در صحن مصوبه داشته  �

باشد؟
قبلا بوده دیگر. من مصوبات آنها را نمی دانم ولی در 
بازدیدی که من داشــتم، این موضوع مطرح شــد که این 
ساختمان قرار است به پزشکی قانونی داده شود، آن هم 
در محله خاک سفید که خودش پر از معضلات اجتماعی 

و آسیب های اجتماعی است.
حــالا ما بیاییــم آن را هم به پزشــکی قانونی واگذار 

بکنیم...
 خانم نجفی! مصوبه شورای شــهر بوده در همان  �

ســال های ابتدایی که هرگونه واگذاری باید در صحن 
مصوبه بگیرد. ما به عنوان کسانی که سال ها در صحن 
شورا حضور داریم، اطلاعی از این دو واگذاری نداریم.
گفتم واگذاری هنوز انجام نشده. می خواستند که این 

کار انجام بشود. ما اینجا تذکر دادیم که این اتفاق نیفتد.
 آن نهاد اطلاعاتی چه می گوید؟ کدام ســوله قرار  �

بوده به وزارت اطلاعات واگذار شود؟
می گویم؛ حالا من تذکرش را علنی به دفتر شــهردار 
اعلام می کنم و شهردار خودش پیگیری می کند و نتیجه 

را اعلام می کند.
 حالا چون شــما پیگیر مســائل بازگشــت املاک  �

هستید، خب یک ســری لیست املاک در دوره گذشته 
تهیه شد و قرار بود که روند بازگشتشان دنبال شود؟

ببینید! تا بررسی های دقیق انجام نشود من درباره این 
موضوعات توضیحاتی ندارم.

 در بازگشت املاک که تبعیضی قائل نمی شوید؟ �
نه؛ اجازه بدهید که اول ما بررســی دقیق کنیم و بعدا 

براساس اسناد و مدارک با شما صحبت کنیم.

واگذارى سوله هاى اتحاد صحت دارد؟

لاله حلاج .  پژوهشگر شهرى

منصوره محمدی: ترکیه اخیرا شــروع بــه احداث دیواری 
بتنی در مرز خــود با ایران به طول بیــش از ۶۳ کیلومتر 
کرده که واکنش های سیاسی و امنیتی بسیاری را به همراه 
داشته اســت. ترکیه این اقدام را به منظور افزایش سطح 
امنیت مرزی در راســتای مبارزه با تروریسم، قاچاق کالا و 
مهاجرت غیرقانونی اعلام کرده است، اما نادیده گرفتن مرز 
زیستی مشــترک ایران و ترکیه و تأثیر این اقدام به نابودی 
محیط زیســت در مرزهای دو کشور مســئله ای است که 
مورد توجه دو کشور قرار نگرفته است. ایران و ترکیه دارای 
مرزهای جغرافیایی مشــترکی در یکی از نقاط داغ زیستی 
جهان هســتند که توجــه ویژه به این منطقــه را بیش از 
پیش ضروری می کند. نقاط داغ زیستی یا هات اسپات های 
زیســتی مناطقی هستند که تنوع زیســتی بسیار باارزشی 
دارند و دارای تعداد بالای گونه های اندمیک هســتند که 
فقط ســاکن یک منطقه خــاص جغرافیایی اند و در هیچ 
جای دیگری از جهان وجود ندارند؛ در دنیا فقط ۳۶ نقطه 
داغ زیستی وجود دارد که دو نقطه از آنها از جمله ایران-
آناتولی و قفقاز در ایران واقع شده اند. در اهمیت نقاط داغ 
زیستی همین بس که تنوع زیستی زیربنای تمام حیات در 
کره زمین اســت و ازدست رفتن آن به معنی ازدست رفتن 
حیات در کره زمین است. صیاد شیخی ئیلانلو، کارشناس 
تنوع زیســتی، در گفت وگو با روزنامه «شرق» درباره اثرات 
ایــن اقدام بــر ازبین رفتــن بخش قابل توجهــی از حیات 
زیســتی در بخش های مــرزی ایران و ترکیــه می گوید، او 
معتقد اســت محدوده هــای مرزی در اکثــر مناطق دنیا 
تنوع زیستی مطلوبی دارند؛ چراکه حساسیت ها در مرزها 
بالاست، توسعه زیاد انجام نشده و به همین دلیل از یکی 
از آسیب های اصلی زیستگاه ها به دور مانده اند. از طرفی 
میزان شــکار و بهره برداری نیز به دلیل شــرایط خاص در 
این مناطق بســیار پایین است. در نتیجه می توان گفت که 

مناطق مرزی پتانسیل بالایی در حفظ تنوع زیستی دارند.
او با اشــاره به ویژگی های منطقه ای که اکنون توسط 

ترکیه در حال دیوارکشــی است، می گوید بخش عمده ای 
از این محدوده یک منطقه کوهســتانی را شامل می شود 
و در قلب یکی از مناطق داغ زیستی دنیا قرار گرفته است 
و ادامه می دهد: ایران دو منطقه داغ تنوع زیســتی قفقاز 
که نوار شــمالی جنگل های هیرکانی را شامل می شود و 
منطقه داغ تنوع زیســتی ایران-آناتولی که رشته کوه های 
زاگــرس و البرز را دربر می گیرد، در خود جای داده اســت 
که بخش عمده منطقه داغ تنوع زیســتی ایرانو-آناتولی 
در ایــران و ترکیه قرا دارد. شــیخی با بیان اینکه مرز ایران 
و ترکیه در وســط این منطقه داغ تنوع زیســتی قرار دارد، 
تأکید می کنــد: در دنیا تنها ۳۶ منطقه داغ تنوع زیســتی 
داریــم کــه در خطر تهدید هســتند و بر حفاظــت از این 
مناطق تأکید بسیار ویژه ای می شود. در نتیجه این مناطق 
جزء اولویت های تنوع زیســتی در دنیا به شــمار می آیند. 
محــدوده ای که اکنون در معرض دیوارکشــی ترکیه قرار 
گرفته است در قلب یکی از این مناطق داغ تنوع زیستی به 
نام ایرانو- آناتولی قرار گرفته است و بخش عمده آن نیز 

مرز مشترک بین دو کشور است.
این کارشــناس تنوع زیســتی با اشــاره بــه مطالعات 
انجام شــده در زمینــه حفاظت از تنوع زیســتی می گوید 
نتایج مطالعات نشان داده است که این منطقه مرزی بین 
ایــران و ترکیه در اولویت های بالای حفاظتی قرار دارد که 
نشان دهنده اهمیت آن است؛ چراکه در یک دهه گذشته 
دســت اندازی و تخریب در این محدوده بیشتر شده است 
و از این جهت نیازمند توجه و حفاظت بیشــتری هستند. 
زیستگاه های کوهستانی بســیار شکننده و به شدت تحت 
تأثیــر تغییرات اقلیمی قرار دارند و اگر عامل انســانی نیز 
به عنــوان یکی دیگر از تهدیدات زیســتگاهی بر روی آنها 
اثرات بزرگی بگذارد منجر به نابودی آن خواهد شــد و در 

نتیجه نیازمند توجه ویژه هستند.
او در اهمیــت حفــظ این نقاط داغ زیســتی می گوید: 
این قبیل اکوسیســتم ها سرمنشأ حیات هستند و مانند یک 

زنجیره به هم پیوســته در حفظ ســایر اکوسیستم ها عمل 
می کننــد. اگر حیات را در بالادســت این نقاط از دســت 
دهیم، اکوسیستم های پایین دست نیز دچار آسیب خواهند 
شد که مهم ترین آســیب آنها را در تالاب ها و رودخانه ها 
و اکوسیستم های استپی باید دید. حتی معیشت مردم در 
پایین دست نیز دچار مخاطره و تهدید خواهد شد. بخش 
ویژه ای در این محدوده داریم که در قســمت شمالی مرز 
بین دو کشور به صورت مشترک قرار دارد و اکوسیستم های 
آبی و تالاب هایی از جمله تالاب بورالان را شامل می شوند 
که بــرای ثبت به عنــوان تالاب هــای بین المللی معرفی 
شــده و یکی از تالاب های بســیار مهم است که جمعیت 
چندهزارتایــی از گونه هــای در خطر انقــراض را در خود 
جای داده است و تخریب ها می تواند به خاطر اثرات بسیار 
منفی بر حیات اکوسیســتمی آن ثبت بین المللی و حیات 

زیستی آن را به مخاطره بیندازد.
شــیخی تأثیر این دیوارکشــی بر اقلیم ایران و ترکیه را 
این گونه توضیح می دهد: دیوارکشی منجر به تکه تکه شدن 
و تخریب زیستگاه خواهد شــد. معضل بزرگی که قبل از 

دیوارکشی داشتیم، مسئله جاده کشی بود که به عنوان یک 
عامل انسانی تهدیدکننده زیستگاه در نظر گرفته می شد. با 
جاده کشی مسئله تلفات جاده ای را داشتیم  اما پستانداران 
بزرگ می توانســتند از جاده عبور کنند اما جاده کشی عملا 
انتقــال مهره داران کوچک جثه در زیســتگاه را به شــدت 
تحــت تأثیر قرار می دهد  اما ما با دیوارکشــی یک مرحله 
در بحث تخریب زیســتگاه و تکه تکه شدن فراتر می رویم 
و عملا پستانداران بزرگ جثه نیز نمی توانند از این سازه ها 

گذر کنند.
مشکل دیگر مسئله گســتره خانگی این گونه هاست؛ 
چراکه گونه های بزرگ جثه گســتره خانگی وسیعی دارند 
و نیاز به جابه جایی در مســاحت وسیعی را دارند و عملا 
بخشــی از گســتره خانگی آنها از بین می رود. گونه هایی 
همچون پلنگ و خرس که در رأس هرم غذایی هســتند، 
گستره خانگی آنها قطعا بخش هایی از ایران و ترکیه را در 
مناطق مرزی شامل می شود و این دیوار به شدت زیستگاه 
آنهــا را تخریب کرده و باعث تغییر رفتار گونه و ورود آنها 
به سمت زیستگاه ها انسانی می شود که در نهایت تعارض 

جامعه محلی با حیات وحش را افزایش می دهد و آسیب 
به حیات وحش را بالا می برد.

او تأکیــد دارد حجم تخریــب این ســازه بتونی قابل 
تصور نیســت و ادامه می دهد: درحالی که به نظر می رسد 
تمهیدات لازم هم برای گذر گونه ها از سازه های بتونی نیز 
در نظر گرفته نشــده است. نقطه داغ تنوع زیستی ایرانو-
آناتولی در صورت اتمام این دیوارکشی بیش از ۸۰ درصد 
محدوده اش دو تکه شده اســت و آسیب بزرگی را به آن 

وارد می کند.
شیخی به این نکته اشاره می کند که تلاش ایران نسبت 
به ترکیه در حفظ و شناسایی محدوده هایی حفاظتی خود 
خیلی بهتر است و ادامه می دهد: ترکیه درمورد محدوده 
مناطق حفاظت شده خیلی کار نکرده است و ایران گستره 
خیلی بیشتری را نسبت به ترکیه حفاظت می کند و نشان 
می دهد دیدگاه های حفاظتی ایران نســبت به ترکیه بالاتر 
اســت و باید دربرابر این مسئله حســاس تر باشیم. ایران 
باید به این مســئله از طریق دســتگاه دیپلماسی و بخش 
بین الملل ســازمان حفاظت محیط زیســت اعتراض کند 
و مشکلات و آســیب های این مسئله را به مقامات ترکیه 
اعــلام کنــد و در نتیجه ما بایــد اقدامات و پیشــنهادات 
حفاظتی را ارائه دهیم که اثرات این دیوارکشی به کمترین 
میزان ممکن برســد و در قسمت هایی از این دیوار رفت و 

آمد گونه های حیات وحش تسهیل شود.
شــیخی درباره تعداد گونه گیاهــی و جانوری که در 
معرض خطر قرار می گیرند، می گوید: از آنجایی که در این 
حوزه ها مطالعات چندانی انجام نشــده دقیقا نمی شود 
به تعداد گونه هایی که در معرض قرار می گیرند، اســتناد 
کرد اما در منطقه ایران-آناتولی حدود دوهزار و ۵۰۰ گونه 
گیاهی اندمیک داریم و در جامعه جانوری نیز بیش از هزار 
گونه در این محدوده وجــود دارند و حداقل بیش از هزار 
گونه گیاهی و جانوری تنها در محدوده حصار کشی تحت 

تأثیر قرار خواهند گرفت.

دیوارکشى ترکیه تنوع زیستى گیاهى و جانورى ایران را تهدید مى کند


